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Sergi Ruiz naix a Foios l’any 1972. Llicenciat en Dret i en Ciències Po-
lítiques i de l’Administració. Ha treballat com a advocat i en l’actualitat 
és tècnic de gestió en FREMAP. És regidor a l’ajuntament des de 1999.

Com veus les pròximes eleccions municipals i autonòmiques? 
Amb tota seguretat suposaran un canvi de cicle. El PP perdrà la majoria abso-
luta tant a la Generalitat com a Foios. A més, les opcions de Compromís són 
excel·lents, per primera vegada una candidata valencianista té possibilitats de ser 
la presidenta de la Generalitat. 

Com valores les eleccions primàries que s’han fet a COMPROMÍS? 
Estem contents. Han sigut molt participatives i obertes als ciutadans. Estic con-
vençut que ja són un precedent per a la resta de partits, fins i tot per al PP. Alguns 
han criticat que hi haja quotes de pluralitat en el reglament de primàries, però això 
és més prompte una virtut que no un defecte. Han garantit la participació de la 
ciutadania i la integració de sensibilitats diferents. Potser uns altres preferiran elegir 
un candidat per majoria, encara que siga només per un vot, i marginar a la resta, 
no és el nostre model. 

Com valores la gestió que ha fet a Foios el govern del PP? 
S’ha caracteritzat per l’immobilisme i la manca d’iniciativa, gran part del seu mandat 
ha estat barallant-se per problemes interns. Ben prompte advertírem que l’equip de 
l’alcalde estava mal avingut i a pesar de la majoria absoluta i d’haver comptat amb 
una oposició responsable, no ha sabut tirar endavant ni els seus compromisos ni 
els principals instruments de govern, com els pressuposts o un nou PGOU. A pesar 
de la gestió  grisa ha continuat incrementant el deute municipal situant-nos com un 
poble fortament endeutat. 

Quines són les primeres actuacions que ha de fer el nou ajuntament? 
En primer lloc cal tindre les coses clares. Cal valorar molt bé les inversions ja que no 
vindran en molt de temps i les que vinguen s’hauran de pensar molt bé. L’alternativa 

no pot ser com s’ha fet ara reasfaltar els carrers quan no és una prioritat per al 
poble. La Diputació no pot condicionar les inversions municipals amb un xantatge. 
Haurem de pensar molt el pressupost municipal fugint sempre de polítiques cliente-
lars i posant les necessitats dels veïns en el centre de les decisions pressupostàries. 

Com valora l’endeutament del nostre ajuntament? 
El deute municipal és de 5 milions €, però he de dir que a mi no m’importaria, si el 
deute municipal  actual s’haguera generat amb inversions necessàries com la xarxa 
de clavegueram que a data de hui és majoritàriament de fibrocement, o millores 
importants en matèria d’equipaments. Però el deute municipal que tenim a data de 
hui s’ha generat fonamentalment amb despesa corrent i una nul·la inversió. 

Per què tarda l’ajuntament a pagar els proveïdors? 
L’ajuntament paga tard els seus proveïdors; pagar tard no és normalment un pro-
blema de diners, és un problema de gestió municipal, d’ineficàcia, no té cap sentit 
pagar tard. Al final, qui pateix esta situació són les empreses proveïdores que veuen 
agreujar-se encara més la seua ja precària situació econòmica. A la llarga les em-
preses acaben per no voler prestar servicis a l’Ajuntament o si els presten ho fan 
a un preu més elevat. 

Participació i transparència, com ha de governar el nou ajuntament? 
El bipartidisme ha acabat, els ciutadans demanen més participació i nosaltres apos-
tem pel diàleg, i la participació, de tots dels ciutadans i de la resta de partits. Jo 
em veig parlant amb tots, sense exclusions i si cal un govern de coalició no ens 
preocupa perquè això permet expressar millor els principals valors de la democràcia 
i és una aposta que ampliarà la base social del futur govern. L’ajuntament té encara 
el repte de fer funcionar els consells municipals de participació, en els quals els 
ciutadans han d’expressar les propostes i preocupacions.

Mònica Oltra. Nascuda a Neuss (Alemanya 1969). Advocada. Amb 4.670 iniciatives 
és la diputada en les Corts Valencianes que més activitat parlamentària ha tingut 
l’any 2014.

Com valores les Primàries de Compromís ?
S’han caracteritzat per una  participació molt alta, unes 40.000 persones. Ha su-
perat les meues expectatives i les de l’organització. S’ha demostrat que, quan a la 
gent se li dóna possibilitat de participar per decidir coses fonamentals, respon i no 
passa de la política. 

Després de les eleccions de maig, es veu pactant amb PSOE, EU I PO-
DEM per a articular el canvi?
El diàleg ha de ser el centre de la política i jo parlaré amb tot el món per a dissenyar 
el canvi polític. I fent-ho ràpid perquè després de les polítiques del PPCV hi ha gent 
a la nostra terra que ja no pot esperar.

Quina seria la seua primera mesura si Compromís arriba al Consell?

Posar en marxa dos plans de xoc. El primer passa per pagar la renda garantida de 
ciutadania i fins i tot augmentar-la fins a prop de 500 euros; obrir els menjadors es-
colars, i fer plans amb els serveis socials dels ajuntaments per combatre l’exclusió. 
El segon serà un pla de xoc per acabar amb les portes giratòries, crear una oficina 
antifrau, i consultar amb la ciutadania les qüestions importants.

Hi haurà diners per crear una ràdio i televisió públiques?
Crec que cal perquè l’empara la Constitució, que consagra el dret a la informació.  
Necessitem mitjans públics en valencià i que reflectisquen la pluralitat cultural i 
política dels valencians sense manipulacions ni consignes, un model públic com el 
que ofereix la BBC.

Creus que serien necessaris els 1.600 treballadors que hi havia a Canal 9?
Probablement no. Això no ho ha defensat mai ningú. La plantilla estava sobredimen-
sionada pels interessos i enxufismes del partit popular.

Revertireu els concerts educatius?
No es tracta de revertir-los. Els concerts naixen davant la falta d’oferta pública. 
En la mesura que pot haver oferta pública, el concert no és necessari. Òbviament 
anem a defensar la llibertat de poder triar on volen portar els seus fills però el model 
preferent serà la escola pública. 

Quines mesures aplicareu?
Cal fer una transició amable i el que no volem és impactar en la vida de les per-
sones. Mireu el que passa ara, l’informe de la Sindicatura de Comptes denuncia 
que alguns centres privats vulneren el principi de gratuïtat en obtenir ingressos per 
la venda de material i no informen que les activitats extraescolars són voluntàries. 
Eixos abusos són el que no anem a consentir.  El que és inconcebible és suprimir 
unitats educatives de l’escola pública i ampliar les de la concertada. L’escola públi-
ca és i ha de ser l’escola de garantia de qualitat.

Candidata a la Presidència de la Generalitat Valenciana

EXPRESSA’T!!!  
Les teues idees també importen!
http://foios.compromis.ws/participa/

Tots els dilluns a les 19.30h, 
t’esperem a l’Ajuntament.

Sergi Ruiz,
candidat per Compromís  
a l’alcaldia de Foios



Clar com l’aigua que volem
La comissió informativa municipal que estudia les condicions en què l’empresa 
ha prestat el servici de l’aigua i les característiques que hauria de tindre un nou 
contracte, continua els seus treballs, i com sempre ha aparegut la sorpresa. Ja 
avisàrem que el govern municipal no havia estat diligent en la gestió. En efecte, 
l’empresa mai ha presentat plans d’inversió, ni tampoc s’ha detallat l’import de les 
inversions ni la planificació anual de les obres en el temps que ha durat el contracte. 
I el que és més greu: l’ajuntament no ho ha exigit mai.

Per a la comissió ha resultat una sorpresa els comptes presentats en els informes. Re-
sulta que l’ajuntament té pendent pagar-li encara a l’empresa, una gran suma de diners. 

CONCEPTE IMPORT

Inversions en la xarxa d’aigua 2004-2014 125.251,00

Inversions en la xarxa de clavegueram 2004-2014 125.391,00

Factures xarxa aigua i clavegueram 2010-2014 110.094,08

Total 360.736,08

 
A més d’estos comptes sense control, l’empresa no ha fet una altra cosa que 
pujar la tarifa de l’aigua unilateralment i sense que el govern haja informat el Ple 
municipal.

També sabem, que com a resultat de l’elevat deute financer de Foios i  d’acord 
amb els informes de la intervenció municipal, la proposta de municipalitzar el ser-
vici d’aigua és materialment impossible tant per la nova llei de Règim Local com, 
sobretot pel pla d’ajust i estalvi que l’ajuntament ha d’aplicar obligatòriament per a 
pagar el deute, cosa que fa impossible noves inversions municipals .

Ara cal assegurar que el nou contracte se signe en condicions clares i obertes que 
asseguren la lliure concurrència i la participació de més empreses, que sempre 
és garantia de millors condicions en el servici. Per això s’han de fer les bases del 
nou contracte i l’estudi de l’actual per a comprovar el compliment per l’empresa 
dels seus compromisos. Una prioritat clara és que el nou contracte de l’aigua as-
segure les inversions necessàries per a millorar i renovar l’obsoleta xarxa actual de 
fibrociment. El nou contracte ha de concretar les condicions de subministrament, 
els controls de qualitat de l’aigua, els plans de foment de l’estalvi de consum i les 
accions d’informació i transparència cap als ciutadans. 

A noranta dies de les eleccions municipals, cal tindre prudència i no anar amb 
preses en l’adjudicació del nou contracte que s’ha de fer  en les condicions més 
beneficioses per al poble. Compromís creu que ara la comissió municipal, ha de 
demanar justificacions sobre el deute pendent d’amortitzar, estudiar i preparar les 
característiques tècniques dels plecs i  deixar que siga el nou govern que eixirà de 
les urnes el mes de maig  l’encarregat d’assumir la responsabilitat d’aprovar-lo.

Un any més sense 
pressupost...i van tres
L’ajuntament de Foios continua amb el mateix pressupost del 2013. L’any 2014 
tampoc vam tenir pressupost i molt ens temem que enguany, el govern del PP 
continuarà sense presentar el projecte que hauria d’haver fet abans d’acabar l’any 
passat. Esta mala pràctica confirma la incapacitat de l’alcalde i del seu regidor 
d’hisenda en la gestió econòmica de l’ajuntament i al mateix temps la falta d’interès 
i transparència del govern municipal en la gestió dels diners públics. Per a Com-
promís és lamentable i inconcebible aquesta situació i més ara, en plena crisi 
econòmica i amb l’elevat deute que té l’ajuntament.

DEUTE DE L’AJUNTAMENT

Segons les últimes dades publicades pel Ministeri d’Hisenda, a 31 de desembre de 
2013, el deute financer pendent d’amortitzar de l’ajuntament de Foios, (préstecs, 
avals...) era de 5.068.000 €, és a dir 716’10 € per cada veí de Foios. Això ens 
posa entre els primers llocs de la llista de municipis més endeutats d’Espanya. I 
hem de tindre en compte que en estes xifres no es computen les operacions de 
tresoreria fetes a fi de fer front a desfasaments entre cobraments i pagaments.

En l’Horta Nord, el deute mitjà per habitant és de 633,40 €. Dels 23 pobles de la 
comarca, Foios ocupa el 5è lloc entre els municipis  més endeutats. Tot un rècord 
de mala gestió i que dificultarà molt i molt les inversions en els pròxims anys.

Tot això són les xifres oficials referides a l’any 2013. En estos moments, no coneixem 
les dades exactes, perquè l’alcalde encara no ha presentat la liquidació del pressupost 
de 2014. Probablement, en el cas que  s’hagen complit les previsions pressupostàries 
del 2013, en 2014 s’haurien d’haver  pagat uns 430.000 €, del deute total, cosa que 
suposa a hores d’ara, que Foios carrega amb un deute de 4.638.000 €.

ELS DEU POBLES MÉS ENDEUTATS DE L’HORTA

POBLE DEUTE HABITANTS DEUTE/HAB. LLOC

Alboraia 42.331.000 23.269 1.819,20 1

Almàssera  8.210.000 7.285 1.127,00 2

Rafelbunyol  8.003.000 8.855 903,80 3

El Puig  7.346.000 8.943 821,40 4

Foios  5.068.000 7.078 716,10 5

Paterna 47.748.000 67.159 711,00 6

Burjassot 25.706.000 38.148 673,90 7

Godella  7.070.000 13.226 534,60 8

Montcada  9.368.000 21.930 427,20 9

Alfara  1.328.000 3.215 413,20 10

El lector interessat pot completar la informació en esta pàgina. 
http://cincodias.com/cincodias/2014/05/13/economia/1399981673_232175.html

El discapacitats desatesos  
per la Generalitat
Els dies 24, 25 i 26 de febrer, els treballadors del Consorci Comarcal de Serveis 
Socials aniran a la vaga perquè la Conselleria de Benestar no complix amb les  
seues obligacions. Els 35 treballadors no cobren des de fa mesos i durant estos tres 
anys últims els Centres d’Atenció no han rebut les subvencions que els correspon.

A més d’esta situació tan lamentable, els usuaris del Consorci, tots ells, persones 
amb discapacitat, veuran perjudicats els seus  drets perquè moltes de les presta-
cions no es podran realitzar.

En estos últims temps, els centres d’Alboraia i Massamagrell, en la nostra comar-
ca, han fet accions de protesta perquè els ciutadans preguen consciència d’esta 
situació tan injusta.

A pesar de totes estes protestes, la Generalitat continua amb la seua política de 
falta d’atenció i menyspreu amb tot els sector de la discapacitat.

Les escoles de foios una vegada més
A finals de gener, una desafortuna ventada posa en evidència quina és la situació 
de les instal·lacions escolars a Foios. És més, el vent ha suposat un risc per als 
escolars.  Al llarg d’estos anys ens hem ocupat de preguntar i no hem obtingut cap 
resposta. Volem saber:

•	 Què s’ha fet del projecte d’adequació i ampliació de CEIP MARE DE DÉU DEL 
PATROCINI? Un projecte que adjudicà CIEGSA, un altre dels forats del PP, a l’arqui-
tecte D. Carlos Ochando Perales per un valor de 174.859,37€, segons li comuni-
cà a l’alcalde de Foios la sra. Silvia Ortí Cap de Relacions Institucionals.

•	 Què s’han fet dels 3.500.000 d’euros que el conseller d’Educació, José Ciscar, li 
comunicà a l’alcalde en l’any 2010 i que en l’any 2012, Héctor Bueno ratificà en 

declaracions a la premsa després d’una reunió amb el Conseller i el Director de 
Construcció de Centres Rafael Carbonell.

•	 Per què el PP ha votat en contra d’incloure en els pressuposts de la Generalitat per 
a l’any 2013 i 2014 una partida econòmica?

En gener de 2014 fem una pregunta parlamentària per a saber si la reforma de 
l’escola havia estat inclosa en els fons europeus per a la reforma i adequació de 
les escoles. La resposta de la Conselleria és “l’informe, quant a la programació 
d’actuacions en infraestructures educatives que es duran a terme des d’esta Conse-
lleria, que s’estudien les necessitats en matèria de construcció, adequació i ampliació 
de les infraestructures existents a la CV, a fi de prioritzar les dites actuacions i amb 
compromís de dotar d’instal·lacions modernes i de qualitat la comunitat educativa.” 
Jutgen, vostés, si esta és la resposta que ens mereixen els ciutadans de Foios. 

Jornades de participació municipals 
Durant els mesos de novembre i desembre, des de COMPROMÍS hem convocat 
els veïns i les veïnes a unes jornades de reflexió i participació sobre el nostre poble. 
L’objectiu és debatre i fer propostes sobre el present i el futur de Foios.

Hem realitzat quatre jornades. La primera la dedicàrem als Serveis Socials i els 
municipis. La segona fou sobre l’Educació i els ajuntaments, la tercera sobre 
l’economia del bé comú i la quarta sobre Energia i Consum. En les sessions hem 
comptat amb persones representatives, l’alcaldessa de Godella, Eva Sanchis, Àngel 
Martí, d’escola Valenciana, i un membre de la Plataforma en contra de les Retalla-
des, Andrés Montesinos, de Som Energia, i Rafa Climent, alcalde de Muro.

Cadascú ens ha proposat unes idees molt interessants per poder fer una bona pro-
posta per al nostre poble. Hem debatut idees per a la millora en la gestió econòmica 
de l’ajuntament i propostes per fer polítiques d’ocupació. També hem reflexionat 
sobre un consum més eficient i d’estalvi de l’energia que consumim. Hem de tindre 
clar que la millora de l’educació i formació dels nostres xiquets i joves passa per 
una major implicació de l’ajuntament i en Serveis Socials hem de treballar per can-
viar la llei que ha aprovat el PP, en la qual desapareixen tota una sèrie de serveis 
que fins ara presta el nostre ajuntament. 

•	 El programa del PP de Foios prometia “reclamar a la Conselleria l’inici de les 
obres del CEIP Mare de Déu del Patrocini aprovades fa més de dos anys”. 
Han passat més de sis anys del projecte i este incompliment és el major 
fracàs del govern municipal.

•	 En el 2011 el PP prometia “la creació de VIVERS D’EMPRESES i una gran 
zona comercial en el Polígon de la Mar i en el Polígon de la Yutera per a 
recuperar el treball dels ciutadans”
Segons la Fundació d’Estudis d’Economia Aplicada, Foios i Xeraco són 
els pobles valencians amb majors diferències de renda entre els seus 
habitants. En el nostre poble els ciutadans que menys cobren representen 
el 61,5 % de la població. A Foios el 1% més ric té el 28.6 de la renda.

•	  Una altra promesa fou que “anem a sanejar els comptes de l’ajuntament 
de Foios de forma definitiva”.
La realitat és que l’ajuntament paga més tard que mai, i ha passat de 
fer-ho en 90 dies a pagar als 106 dies.

•	 En l’entrevista del empresaris amb Rajoy, Juan Roig de Mercadona, l’amo 
de la major cadena de distribució d’Espanya va recriminar al Govern que 
les seues polítiques d’inversió són excessivament centralistes. “Tot passa 
sempre per Madrid”.

Ara ja no som els únics en criticar la inoperància del PP valencià en 
defendre els nostres interessos.

•	 El Ministeri de Foment destinarà més de 728 milions d’euros de fons 
Feder a la millora de la línia ferroviària Madrid-Córdoba-Algeciras al seu 
pas per Andalusia, el tram del corredor central que competix amb l’Eix 
Mediterrani.
La Comunitat Valenciana no podrà beneficiar-se d’estes d’ajudes per-
què el govern de Rajoy la considera una comunitat «rica».

•	 Els jutges de l’Audiència Nacional han imputat  el expresident de la CAM, 
Modesto Crespo, amic de Francisco Camps, pel cobrament irregular de 
300.000 € en dietes. La CAM fou intervinguda el juny de 2011 pel Banc 
d’Espanya i el Sabadell se la va adjudicar per un euro. 

Estos són els resultats de la “valenciania” del PP: vendre a un banc 
català, per 1 € la segona Caixa valenciana.

•	 El Parlament Europeu investigarà “el gran retard” dels projectes de cons-
trucció de 113 centres educatius públics valencians als quals el Banc 
Europeu d’Inversions destinà 650 milions d’euros. 
Amb l’empresa CIEGSA, creada per construir centres  educatius i diri-
gida pels militants del PP, extingida després d’acumular un deute de 
2.489,6 milions, que s’ha fet de milions europeus?

•	 Una altra amiga del PP, Helga Schmidt va gastar en dietes, dinars, viatges 
i hotels 391.261,57 euros en set anys. 55.894,51 l’any. 
Amb amics així no ens calen enemics.   

•	 La investigació no és l’objectiu del govern valencià. Ho diu l’informe del 
Consell Valencià de Cultura. La inversió que es realitza a la Comunitat amb 
prou feines suposa el 7% espanyol, quan tradicionalment s’ha considerat 
que hem aportat el 10% al conjunt estatal.
Solament els preocupa el seu present, no el futur de la millor i més 
preparada generació de joves que ha tingut la nostra terra. 

•	 El deute de la Generalitat amb la direcció d’Alberto Fabra ha crescut un 
63% en només dos anys i mig fins a superar els 34.000 milions a juny 
de 2014. La Comunitat Valenciana ja és la que autonomia que més deu 
respecte a la seua riquesa o PIB (35%).
Açò és el resultat del “gestors professionals” que ens han governat.  

•	 Una de cada tres persones a la Comunitat viu en situació d’exclusió so-
cial, segons el VII informe elaborat per Càritas i la Fundació FOESSA. Les 
dades, dels informes oficials, revelen que l’exclusió és una realitat i que 
la integració plena s’ha convertit ja en un bé molt escàs del qual gaudeix 
“una estricta minoria” el 30,6% de la població valenciana, quatre punts 
per sota de la mitjana espanyola. 
Les polítiques populars prometien riquesa i prosperitat amb obres co-
lossals destinades a impressionar els electors, mentre tant  la pobresa 
ha crescut com ha denunciat Càritas.

Sabies que... @CompromisFoios  


